
Josep Maria Coll: 
«La pagesia és una de les 
capes socials que més 
necessita el canvi» 
És el cap de Política A^ària del PSC en 
el Vallès Oriental. A més a més, és 
conseller de l'Ajuntament de Caldes. 
Amb Joan Carles Torra, Josep Maria Coll 
va parlar una llai^a estona. 
Que l'agricultura ha estat deixada de la mà de 
Dèu en el nostre pais, no és cap secret Que la 
paraula "pagès" ha estat utilitzada, en moltes 
ocasions, com a sinònim de persona ignorant, 
forma part d 'una trista realitat no massa llun-
yana. Però, el que també és cert, és que i'alí-
mentaciò mundial depèn de l'agricultura, i 
que l'ofici de pagès és dels més durs i sacrifi-
cats que existeixen. 
Josep Ma. Coll i Pàmies, a més d'ésser pagès, 
és el Cap de Política Agrària del PSC al 
Vallès Oriental. Amb ell hem dialogat sobre 
un tema, dissortadament, molt poc conegut 
per la majoria de nosaltres: els pagesos de la 
comarca i els seus problemes. 
- En una comarca tan industrialitzada com la 
nostra, quina és la incidència real que hi 
té l'agricultura? 
• Evidentment, la importància de la indústria 
no ens deixa veure el pes específic de l'agricul-
tura. Hi han moltes comarques que es consi-
dera agràries, les quals 9on molt menys 
importants realment que ia nostra. El que 
passa, com he dit abans, és que aquí tenim la 
indústria al costat nostre i una cosa 
eclipsa a l'altra. 
- Quin és el tipus d'agricultura que es practica 
majoritàriament al Vallès? 
- Aquí, encara es practica principalment 
l'agricultura de tipus familiar, exceptuant 
algunes explotacions ramaderes de tipus 
industrial. 
- Generalment, es pensa que els pagesos sòn 
gent molt reàcia a qualsevol tipus d'innova-
cions. Com a socialista, no creus que aquest 
conservadurisme pot ésser un dels principals 
problemes a l'hora de fer arribar el 
"canvi" a l'agricultura? 
- Sí, això és una realitat, que vé donada pel fet 
que la part més dèbil econòmicament dels que 
treballaven el camp l'han anat abandonant i 
han anat passant a la indústria. LLavors, qui 

ha anat subsistint ha estat el pagès que té 
millors terres,més mitjans de treball i que és 
més fort econòmicament Es clar, això ha pro-
vocat aquesta mentalitat pagesa d'intentar 
salvar el que es té i de pensar que qualsevol 
tipus de canvi és peijudicial. De fet, això és un 
error j a que el pagès ha estat precisament el 
més afectat per la situació econòmica i és una 
de les capes socials que necessita més el 
canvi. Perquè si no s'efectuen canvis en ia 
seva estructura i en tota la política agrària, 
aquest sector tendeix a l'extinció. 
- Quins són els principals problemes en que es 
troba l'agricultura comarcal? 
- Crec que el més important és el desastre 
urbanístic que, sobretot en ia part sud de la 
comarca, no ha tingut gens en compte a les 
zones agràries. Em sembla, que una de les 
coses bàsiques que s'haurien de fer per tal de 
salvar l'agricultura, seria la de lligar el movi-
ment pagès amb el moviment ecològic. Penso 
que els dos tenen molts punts en comú, i una 
de les coses que s'haurien de tenir clares és 
que els espais verds, tant ho són a les zones 
forestals com a les agràries. 
- Un dels problemes que des de fa temps està 
plantejat a la nostra comarca és el de Gallecs. 
Còm enfoqueu els socialistes ta seva so-
lució? 
- Aquest ha estat un tema molt conflictiu. 
Darrerament, la Generalitat ha fet unes pro-
posicions, que s'estan negociant actualment 
amb els sindicats pagesos i els ajuntaments 
afectats. Aquestes proposicions venen a 
donar com a solució al problema, l'adjudica-
ció a pagesos de lots de terra suficientment 
extensos com per a poder-ne viure. Nosaltres 
defensem aquesta solució, sempre i quan, es 
dlstribuewi la terra a pagesos autèntics, a pro-
fessionals que ja les h ^ i n conreat 
- Vosaltres defenseu el cooperativisme agrari. 
Es possible la seva aplicació a la nostra 

comarca? 
- A la nostra comarca, el cooperativisme es 
més difícil que a les altres, per la senzilla raó 
de que tenim els mercats de consum massa 
prop, la qual cosa fa que hom no senti la 
necessitat d'agrupar-se en cooperatives. El 
pagès, aquí, encara pot anar a vendre directa-
ment els seus productes a les ciutats. 
• Tu pertanys a la Unió de Pagesos. Diuen les 
males llengües que aquest sindicat ès la 
corretja de transmissió del PSC: fins a quin 
punt és veritat això? 
- No, no, de cap manera. No es cert això. La 
Unió de Pagesos és un sindicat independent, 
al qual una sèrie de partits polítics donen 
suport, entre ells el PSC. Evidentment, els 
militants socialistes que som pagesos estem 
afiliats a aquest sindicat Però, d'aquí a que 
sigui una corretja de transmissió hi va 
molta distància. 
- Anys enrera al Vallès hi havia una gran tra-
dició de Fires agrícoles per exemple la de 
Granollers. L'any passat a Caldes es va cele-
brar la I Fira Agrícola i Ramadera del Vallès, 
però la veritat és que en els darrers temps ha 
minvat molt el numero d'aquestes... 
- Si, aixó es un fe t Jo crec que vé prodüit per 
diferents motius. En primer lloc i basicament, 
és degut a aquella eofòria de l'industrialitza-
ció que vam passar fa uns anys, quan sem-
blava que la indústria era el més important 
N'obstant,amb la crisi econòmica que estem 
patint, la gent toma a mirar molt més cap el 
camp i crec sincerament que et fenòmen de les 
fires anirà a més. 
- Enguany, es tomarà a celebrar la Fira Agrí-
cola í Ramadera de Caldes. Quines novetats 
aportarà respecte a l'any passat? 
- Una de les novetats que volem que la fu-a 
sigui autènticament comarcal, per la qual 
cosa dins la comissió oiganitzadora hi tin-
dran cabuda un representant comarcal del 
Sindicat de Ramaders i un de ia Unió de 
P r e s o s . Pel que fa a la part comercial, tenim 
la idea de fer un concurs de vaques lleteres, i 
dedicar una atenció especial a les indústries 
que elaboren productes derivats de la llet I, 
per últim, volem fer una espècie d'homenatge 
als oficis en vies d'extinció, que estan relacio-
nats d'alguna manera amb l'agricultura, com 
podrien esser el de baster, ferrer, carreter, 
cisteller... 

La Torre 
Marimon 
estrena 
director 
Des de fa q u i n z e dies Pere C a m p r u b í és 
ei nou di rec tor de la G r a n j a - E s c o l a d e la 
D ipu tac ió " T o r r e M a r i m o n " . L ' a n t i c 

director , J o r d i T o m e v a , va d imi t i r del 
seu C à r r e c a pr inc ip is del p r o p p a s s a t 
m e s de desembre , al no c o m p t a r a m b la 
co l . laborac ió dels a l . lumnes i t rebal la-
dor s de la g r a n j a per a d u r a t e rme la 
seva tasca . 
El n o u director , Pere C a m p r u b í , ven ia 
t reba l lan t f ins a ra en el Servei d ' Inves t i -
gació Agrà r i a de la Genera l i t a t ub ica t a 
Cabr i l s . Val a dir , q u e para l · le lament a la 
seva t a sca de d i rec tor d e la G r a n j a -
E s c o l a "Tor re M a r i m o n " , Pere C a m -
prub í de senvo lupa rà el càr rec de C a p 
dels Serveis T è c n i c s d 'Agr i cu l tu ra i 

R a m a d e r i a de ia D i p u t a c i ó . 
L a G r a n j a - E s c o l a 'Tor re Mar imon* és la 
ú n i c a escola del Vallès o n s ' impar te ixen 
cone ixements d 'Agr i cu l tu ra i R a m a d e -
ria. E n els dar rers anys , el n o m b r e 
d ' a I J u m n e s ma t r i cu la t s h a a n a t aug-
m e n t a n t cons ide rab lemen t , i, f ins hi tot , 
l ' any pa s sa t es va d o n a r el cas de q u e per 
p r imera v e g a d a en la seva h is tòr ia l a 
G r a n j a va a d m e t r e a noies . C a l dir , q u e 
l ' ensenyamen t s ' impar te ix en règim inter 
i extern, la q u a l c o s a fa q u e l 'Esco la es 
nodreixi d ' a l . l umnes d e q u a s i b é tots els 
indrets de C a t a l u n y a . 
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